

القمة التاسعة لرؤساء برلمانات دول مجموعة العشرين (P20)

فاسودهايفا كوتومباكام – برلمانات من أجل أرض واحدة، وعائلة واحدة، ومستقبل واحد

مذكرة توضيحية

مقدمة

مجموعة العشرين (G20) هي منتدى رائد للتعاون الاقتصادي الدولي يسعى إلى تطوير سياسات علمية لمواجهة التحديات المعاصرة ووضع رؤية للمستقبل. يمثل أعضاء مجموعة العشرين معاً جميع القارات و85 في المئة من الناتج الاقتصادي العالمي وثلثي سكان العالم و75 في المئة من حجم التجارة الدولية. وبعيداً عن مجموعات العمل على المستوى الحكومي في عدة مجالات، تتفاعل مجموعة العشرين أيضاً مع العديد من مجموعات الجهات المعنية بما فيهم النساء والشباب والمجتمع المدني ومجتمع الأعمال والبرلمانيين.

يتمتع البرلمانيون كممثلين للشعوب بوضع فريد يسمح لهم بالاستجابة لاهتمامات المواطنين من خلال المساعدة في بناء بيئة تمكينية وأطر قانونية وحشد الدعم المجتمعي الأوسع للمسائل الرئيسية. وإدراكاً لأهمية البرلمانات في المساهمة بشكل جوهري في تنفيذ ولاية مجموعة العشرين، تم إنشاء مجموعة العشرين لتوفير منصة فريدة لطرح وجهات نظر جديدة في فهمنا للتحديات التي تواجه البشرية وإيجاد حلول مقبولة لها.

تهدف الهند من خلال "فاسودايفا كوتومباكام – أرض واحدة، وعائلة واحدة، ومستقبل واحد كمبدأ توجيهي لرئاستها لمجموعة العشرين، إلى تقديم حلول قائمة على توافق الآراء للمسائل العالمية المعقدة من أجل تحقيق هدفنا المشترك المتمثل في إقامة عالم أكثر شمولاً وأكثر سلمية وأكثر إنصافاً. كما ترى الهند رئاستها لمجموعة العشرين على أنها مجموعة العشرين "الشعبية". مما يلقي مسؤولية مهمة على عاتق البرلمانات

- التي تجسد إرادة الشعوب - لإثراء النقاش العالمي حول المواضيع المختارة بعناية لقمة دول مجموعة العشرين.

ستنظم القمة التاسعة لرؤساء برلمانات دول مجموعة العشرين -

1. فعالية قبل القمة حول موضوع المنتدى البرلماني بشأن نمط الحياة من أجل التنمية المستدامة في 12 تشرين الأول/أكتوبر 2023.

2. قمة مجموعة العشرين يومي 13 و14 تشرين الأول/أكتوبر 2023

سيتم عقد هاتين الفعالتين في برلمان الهند في نيودلهي.

أ. الأهداف:

تهدف القمة التاسعة لدول مجموعة العشرين بناءً على مؤتمرات قمة دول مجموعة العشرين السابقة، إلى إشراك القادة البرلمانيين في مسعى لبناء توافق في الآراء حول حلول السياسات المتعلقة بالمجالات الرئيسية ذات الأولوية. كما ستسعى القمة من خلال تسليط الضوء على دور البرلمانات في معالجة المسائل العالمية المعقدة، إلى إظهار التصميم الجماعي للبرلمانات وتضامنها من أجل أرض واحدة، وعائلة واحدة، ومستقبل واحد.

ستستضيف القمة أربع جلسات رفيعة المستوى: (i) خطة العام 2030 لأهداف التنمية المستدامة: عرض الإنجازات وتسريع وتيرة التقدم؛ (ii) التحولات في مجال الطاقة المستدامة: بوابات إلى مستقبل مراعي للبيئة؛ (iii) تعميم المساواة بين الرجال والنساء (الجنسانية): من تمكين المرأة إلى التنمية التي تقودها المرأة؛ و (iv) التحول في حياة الناس من خلال المنصات الرقمية العامة. ستجتمع هذه الجلسات بين الرؤساء من دول أعضاء مجموعة العشرين والدول الضيوف للتداول حول كيفية قيام البرلمانات بتعزيز أهداف دول مجموعة العشرين بشكل فعال. وسيسبق القمة منتدى برلماني حول نمط الحياة من أجل البيئة.

ستتوج القمة باعتماد بيان مشترك يحث حكومات دول مجموعة العشرين على تقديم حلول للتحديات العالمية الكبرى بطرق تسعى إلى ضمان العدالة والشمولية والسلام.



ب. المنتدى البرلماني لدول مجموعة العشرين حول "نمط الحياة من أجل البيئة"

بات من الواضح وبشكل متزايد مع تفاقم أزمة المناخ أنه ينبغي تناول العمل المناخي بإلحاح أكبر من قبل البرلمانات والحكومات والشركات والمجتمع المدني ومن قبل المواطنين كافة. ومن الضروري أن يُظهر المواطنون منفردون تصميمهم على تبني نهج مؤيد للأرض في سلوكياتنا وأساليب حياتنا لحماية مستقبلنا الجماعي.

ووفقاً لتقديرات برنامج الأمم المتحدة للبيئة، إذا اعتمد مليار شخص من سكان العالم البالغ عددهم ثمانية مليارات نسمة نهجاً صديقاً للبيئة في حياتهم اليومية، فيمكن أن تنخفض انبعاثات الكربون العالمية بحوالي 20 في المئة. ولوضع هذا المبدأ موضع التنفيذ، أطلقت الهند مبادرة "نمط الحياة من أجل التنمية المستدامة" من أجل تشجيع المواطنين على اتخاذ خطوات بسيطة يمكن أن تسهم بشكل مباشر في إنشاء أنماط حياة أكثر استدامة.

تم الكشف عن مبادرة نمط الحياة من أجل التنمية المستدامة في 20 تشرين الأول/أكتوبر 2022 من قبل رئيس الوزراء ناريندرا مودي والأمين العام للأمم المتحدة أنطونيو غوتيريس في كيفاديا، ولاية غوجارات. تقرّر المبادرة بأنّ المجتمعات التي تمارس أنماط حياة واعية بيئياً هي بمثابة "أشخاص مؤيدين لكوكب الأرض" (P-3)، وتسعى إلى الاستفادة من هذه الممارسات لبناء نظام بيئي مستدام يعتمد على مبدأ "التخفيض وإعادة الاستخدام وإعادة التدوير". يمكن الاطلاع على وثيقة "حياة البعثات" في المرفق رقم 1.

كما تم اعتماد الوثيقة الختامية لمجموعة العشرين بشأن "نمط الحياة من أجل التنمية المستدامة" في اجتماع وزراء تنمية مجموعة العشرين في فاراناسي بولاية أوتار براديش في 12 حزيران/يونيو 2023. ويمكن الاطلاع عليها في المرفق رقم 2.

يمكن للبرلمانيين المساعدة في حشد الناس والتفاعل معهم من أجل حملة نمط الحياة من أجل التنمية المستدامة. وعلى هذا النحو، سيتم تنظيم منتدى برلماني خاص لدول مجموعة العشرين على هامش قمة دول مجموعة العشرين للبرلمانيين لمناقشة دورهم المحتمل في مناصرة البرنامج وتحفيزه وبناء الدعم الجماهيري له. كما سيسمح المنتدى للمشاركين بتبادل المعرفة حول الإجراءات على المستوى الفردي والمجتمعي وأفضل الممارسات من جميع أنحاء العالم والتي يمكن أن تساعد في مكافحة تغير المناخ.



إطلاق حملة "الحياة جميلة".

ستشهد القمة إطلاق حملة عالمية عبر الإنترنت بعنوان "الحياة جميلة" والتي ستعتمد على منصات وسائل التواصل الاجتماعي والفنون الأخرى للترويج لحركة نمط الحياة من أجل التنمية المستدامة. سيتم تشجيع البرلمانين والمندوبين وغيرهم من أصحاب النفوذ على المساهمة بالصور للحملة عبر الإنترنت، بما فيها صور سيلفي سيتم التقاطها في مقصورة مباشرة في الموقع والذي سيتضمن خلفية مع شعار ترويجي يتعلق بنمط الحياة من أجل التنمية المستدامة.

ج. جلسات رفيعة المستوى حول المسائل ذات الأولوية

ج. 1. خطة العام 2030 لأهداف التنمية المستدامة: عرض الإنجازات، وتسريع وتيرة التقدم

يتمشى مبدأ " أرض واحدة وأسرّة واحدة ومستقبل واحد" الذي تدعمه رئاسة الهند لمجموعة العشرين بشكل وثيق مع روح ونهج خطة العام 2030. ومع اقتراب فترة مراجعة منتصف المدة لأهداف التنمية المستدامة، يحتاج المجتمع الدولي إلى بذل جهود شاقة لتحقيق أهدافها وغاياتها المنصوص عليها بحلول العام 2030. لقد تسببت جائحة كوفيد-19 في انتكاسة خطيرة للتقدم المحرز منذ العام 2016، كما أثرت سلباً على قدرات الدول النامية في تمويل خطة العمل الخاصة بأهداف التنمية المستدامة. ويشير تقرير الأمم المتحدة عن أهداف التنمية المستدامة للعام 2022 إلى أنه قضت جائحة كوفيد-19 على أكثر من أربع سنوات من الإنجازات في مجال القضاء على الفقر ودفعت نحو 93 مليون شخص آخر إلى الفقر المدقع. يتعرّض ما يزيد عن 24 مليون متعلّم من مستوى ما قبل المرحلة الابتدائية إلى المرحلة الجامعية لخطر عدم العودة إلى المدارس نهائياً. كما تواجه البلدان النامية تضخماً قياسيًّا وارتفاعاً في تكاليف الفوائد وأعباء الديون التي تلوح في الأفق، في حين يكافح العديد منها من أجل التعافي لما بعد الجائحة.

وفي هذا السياق، ستساعد الرئاسة الهندية لمجموعة العشرين في تقييم الخطوات التي يتم اتخاذها لإعادة تنشيط الجهود العالمية المتضافرة لتسريع وتيرة التعافي المرتبط بأهداف التنمية المستدامة. في حين تكون الحكومات هي المسؤولة في المقام الأول عن تنفيذ خطة العام 2030، فإن للبرلمانات أيضاً دوراً مهماً في مراقبة وتقييم السياسات والبرامج الحكومية ومخصصات الموازنة من أجل أهداف التنمية المستدامة - وهو الدور الذي أقره إعلان خطة العام 2030 (الفقرة 45). وقد تنظر الجلسة في بحث القضايا ذات الصلة بالموضوع.



أسئلة توجيهية للنظر فيها

- كيف يمكن تعزيز الارتباط البرلماني بخطة العام 2030؟ وما هي التدابير التي يمكن اتخاذها لتبادل واعتماد الممارسات البرلمانية الجيدة المتعلقة بتتبع تنفيذ أهداف التنمية المستدامة؟
- كيف يمكن للبرلمانات تسريع وتيرة التقدم نحو تحقيق أهداف التنمية المستدامة، لا سيما في نطاق التحديات التي تفرضها الجائحة؟
- كيف يمكن الاستفادة من الدبلوماسية البرلمانية المتعددة الأطراف لتعزيز تمويل أهداف التنمية المستدامة وتنويعه للدول النامية وللدول الأقل نمواً؟
- كيف يمكن للبرلمانات أن تراقب وبشكل فعال عملية وضع مخصصات الموازنة المتعلقة بتحقيق أهداف التنمية المستدامة؟

ج. 2. تحول الطاقة المستدامة: بوابات مستقبلٍ مراعيٍّ للبيئة

يشكّل تحول الطاقة من الوقود الأحفوري إلى مصادر الطاقة المتجددة محركاً محتملاً رئيسياً لمستقبلٍ مراعيٍّ للبيئة ومستدام. كما تقدم خارطة طريقٍ باليٍ لانتقال الطاقة، والتي تم اعتمادها خلال رئاسة إندونيسيا لمجموعة العشرين في العام 2022، خطة عملٍ إداريةٍ شاملةٍ لأعضاء مجموعة العشرين وغيرهم لتأمين إمكانية الوصول إلى الطاقة وتوسيع نطاق التكنولوجيات النظيفة وتعزيز تمويل الطاقة النظيفة. وبناءً على هذه الأفكار، تركز الرئاسة الهندية على "التحولات الشاملة للطاقة" كأولويةٍ أساسيةٍ. ومن أجل ضمان التحول العادل والمنصف في مجال الطاقة فمن الضروري ضمان الدعم المستمر للدول النامية من حيث توفير الوصول إلى التمويل الكافي والمعقول التكلفة ونقل المعرفة والتكنولوجيا.

وتعتبر البرلمانات التي تتمتع بالسلطة الممنوحة لها بموجب دساتيرها في ما يتعلق بالتشريعات وتخصيص الموارد المالية، من الجهات المعنية الرئيسية في تسهيل التحول الشامل للطاقة. وستسمح هذه الجلسة للمشاركين بتبادل الأفكار حول التدابير البرلمانية الممكنة في هذا الصدد، وحول المبادرات المتخذة لجعل البرلمانات مؤسساتٍ مراعيةٍ للبيئة.



أسئلة توجيهية من أجل النظر فيها

- كيف يمكن للبرلمانات المساعدة في توسيع نطاق الإجراءات العالمية لضمان حصول الجميع على طاقة نظيفة وبأسعار معقولة؟
- هل يمكن للبرلمانات استخدامها لتسريع وتيرة التحول في مجال الطاقة من خلال الابتكار؟
- كيف يمكن توفير التمويل الكافي والمحدد زمنياً والمعقول التكلفة، وضمان نقل المعرفة والتكنولوجيا لتحفيز تحولات الطاقة في الدول النامية؟
- هل يمكن للبرلمانات، كمؤسسات، أن تكون مثلاً يُحتذى به، وتحوّل نفسها إلى مؤسسات مراعية للبيئة نموذجية من خلال تسخير التقنيات الرقمية واعتماد الاستخدام المستدام للطاقة المراعية للبيئة؟

ج. 3. تعميم المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية): من تمكين المرأة إلى التنمية التي تقودها المرأة

تدرك رئاسة الهند لمجموعة العشرين أن تأثير الأزمات غالباً ما يكون قائماً على الجندر، وأن جائحة كوفيد-19 وأزمة المناخ في السنوات الثلاث الماضية قد أثرت على النساء والفتيات بشكل غير متناسب في جميع أنحاء العالم. كما أبرزت هذه الأزمات في الوقت نفسه، الفارق الإيجابي الذي يمكن أن تحدثه القيادة النسائية وصنع القرار في سياقات مختلفة – ضمن الأسر والمجتمعات والإدارة العامة والحكومات. وبينما يتطلع العالم إلى إعادة البناء بشكل أفضل بعد الأزمة، فإن المطلوب هو التعافي العادل والمراعي للمساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية).

وعلى الرغم من التحسن في مؤشرات التنمية المتعلقة بالمرأة على مر السنين، لا يزال هناك الكثير الذي يتعين القيام به لتحقيق تكافؤ حقيقي بين الرجال والنساء في مشاركة المرأة في قوة العمل، وتقلد المناصب القيادية، وهياكل صنع القرار الاقتصادي والسياسي. يرد إجماع متزايد حول نهج التحول بين الرجال والنساء الذي يؤكد على دور القيادة النسائية في تحقيق النمو الشامل والتنمية المستدامة، أي التنمية التي تقودها المرأة بدلاً من تمكين المرأة. وفي ظل الرئاسة الهندية، أعطت مجموعة عمل التنمية لدول مجموعة العشرين الأولوية للتنمية التي تقودها النساء، بعد أن اعترفت بدور المرأة باعتبارها مهندساً رئيسياً لعمليات التنمية. كما ينبغي تعميم هذا النهج عبر نطاق التدخلات الإنمائية إذا أردنا تحقيق الهدف رقم 5 من أهداف التنمية المستدامة بشأن "تحقيق المساواة بين الرجال والنساء (الجنديرية)". يؤدي البرلمانيون بوصفهم قادة للدوائر الانتخابية البرلمانية، دوراً تمكينياً في إحداث التحول نحو التنمية التي تقودها المرأة. ويمكن لهذه الجلسة بحث التساؤلات التالية:



أسئلة توجيهية من أجل النظر فيها

- ما هي الاساليب التي يمكن من خلالها إصلاح المؤسسات السياسية والاقتصادية وإعادة تصميمها لتعزيز القيادة النسائية على المستويات الرئيسية لصنع القرار؟
- كيف يمكن للبرلمانات المساعدة في جعل التنمية التي تقودها المرأة أولوية على مستوى التشريع والميزنة (عملية وضع الموازنة) وتخطيط البرامج والرقابة؟
- كيف يمكن للبرلمانيين المساهمة بشكل أوثق في رصد وتقييم وتحسين الخطط الوطنية التي تسعى إلى تمكين المرأة؟
- ما هي الخطوات التي تتخذها البرلمانات نفسها لتصبح أكثر شمولاً وتمكيناً للنساء العضوات؟ وهل يمكن تقاسم بعض هذه الممارسات والنهج على نطاق أوسع؟

ج.4. التحول في حياة الناس من خلال المنصات الرقمية العامة

بينما تدخل الهند عصر الثورة الصناعية الرابعة، فإنها تتمتع بميزة فريدة تتمثل في قدرتها على تسخير قدراتها التكنولوجية ذات المستوى العالمي لتعزيز التنمية الشاملة من القاعدة إلى القمة. لاحظ رئيس الوزراء مودي أثناء توليه رئاسة مجموعة العشرين، أنه أظهرت تجربة الهند أهمية البنية الرقمية الشاملة في إحداث التحولات الاجتماعية والاقتصادية وطلب من قادة مجموعة العشرين التعهد بتحويل حياة المواطنين كافة رقمياً في السنوات العشر المقبلة كي لا يُجرم أي أحد من فوائد تكنولوجيا المعلومات والاتصالات.

ومن بين العديد من التطورات والابتكارات التكنولوجية، نجح النموذج الهندي للبنية الأساسية العامة الرقمية -سواء البنية الأساسية العامة الرقمية مثل أنظمة الهوية الرقمية وأنظمة الدفع، فضلاً عن البنية الأساسية العامة الرقمية القطاعية في مجالات الزراعة والصحة والقطاعات الأخرى - في إنشاء قيمة. فقد حفز الابتكار وريادة الأعمال، كما ساعد في إنشاء شبكات مفتوحة وأتاح التنمية الشاملة لمجموعات سكانية بأكملها. قد تكون المقارنة بين الأساليب المختلفة للبنية الأساسية العامة الرقمية عبر دول مجموعة العشرين وبحث المجالات المحتملة للتوافق أو التقارب، مثمرة. يعد ظهور مجموعة العشرين باختراقات تكنولوجية جديدة. تظهر موجة من الاهتمام بإمكانيات التنمية التي توفرها التقنيات المبتكرة الناشئة. كما ترد مخاوف متزايدة بشأن الفجوات الرقمية الجديدة، وعدم كفاية المعرفة والمهارات الرقمية ومسائل حماية البيانات والخصوصية.



ستنظر هذه الجلسة في الدور الذي يمكن أن يؤديه برلمانيون دول مجموعة العشرية في التصدي لبعض هذه التحديات، والمساعدة في تعزيز الاقتصاد الرقمي، ودعم التحولات الرقمية على المستويين الوطني والدولي.

أسئلة توجيهية من أجل النظر فيها

- كيف يمكن للبرلمانات أن تعمل مع حكوماتها لبناء وتعزيز البنية الأساسية العامة الرقمية الشاملة والمعقولة التكلفة؟
- ما هو الدور الذي يمكن أن تؤديه البرلمانات في دعم المبادرات الرامية إلى سد الفجوات الرقمية، وضمان إمكانية وصول الجميع إلى تأثيرات التحولات الرقمية؟
- هل يمكن للبرلمانات أن تؤدي دوراً هاماً في دعم أنظمة الشركات الناشئة والابتكار في بلدانها؟
- هل يمكن أن تحدد البرلمانات الأعضاء في مجموعة العشرين أية حلول سياسية مشتركة لاستخدام التكنولوجيا من أجل مواجهة تحديات الشمول المالي والحصول على الرعاية الصحية؟

د. النتائج والمخرجات المستهدفة

من المتوقع أن تحتتم القمة بإعلان أو بيان مشترك. وسيعمل البرلمان المضيف بالتعاون مع الاتحاد البرلماني الدولي، على تقديم مشروع أولي للبيان، والذي سيتم توزيعه على الأعضاء لمزيد من الاسهامات. كما سيتم أيضاً خلال القمة إصدار دراسة حول الجذور الديمقراطية القديمة والتقاليد في الهند.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

Ninth G20 Parliamentary Speakers' Summit (P20)

VASUDHAIVA KUTUMBAKAM- PARLIAMENTS FOR ONE EARTH, ONE FAMILY, ONE FUTURE

Concept Note

Introduction

The Group of Twenty (G20) is a leading forum for international economic cooperation that seeks to develop global policies to address contemporary challenges and vision for the future. Collectively, G20 members represent all continents, 85 per cent of global economic output, two-thirds of the world's population, and 75 per cent of international trade. Apart from Government-level Working Groups on a range of areas, the G20 also engages with several stakeholder groups including women, youth, civil society, business community, and parliamentarians.

As peoples' representatives, parliamentarians are uniquely placed to respond to citizens' concerns by helping build enabling environment and legal frameworks, and mobilizing wider societal support for key causes. Recognizing that Parliaments can contribute substantively to fulfilling the mandate of G20, the P20 was created to provide a unique platform for bringing fresh perspectives in our understanding of challenges before mankind and finding acceptable solutions.

With 'Vasudhaiva Kutumbakam- One Earth, One Family, One Future' as the guiding principle of its G20 Presidency, India aims to deliver consensus-based solutions to complex global issues in order to achieve our common objective of a more inclusive, peaceful and equitable world. India perceives its G20 Presidency as a 'Peoples' G20'. This casts an important responsibility on Parliaments – the embodiment of the peoples' will – to enrich the global debate on the themes carefully selected for the P20 Summit.

The Ninth G20 Parliamentary Speakers Summit will organize –

1. Pre-Summit Event on the theme of Parliamentary Forum on LiFE (Lifestyle for Sustainable Development) on 12 October 2023.
2. The P20 Summit on 13-14 October 2023

Both these events will take place in the Parliament of India, New Delhi.

A. OBJECTIVES:

Building on the legacy of previous P20 Summits, the 9th P20 Summit aims to engage parliamentary leaders in an effort to build consensus on policy solutions related to key priority areas. Highlighting the role of Parliaments in addressing complex global issues, the Summit will seek to demonstrate the collective resolve and solidarity of *Parliaments for One Earth, One Family, One Future*.

The Summit will host four high-level sessions : (i) Agenda 2030 for SDGs: Showcasing Achievements, Accelerating Progress; (ii) Sustainable Energy Transitions: Gateways to a Green Future; (iii) Mainstreaming Gender Equality: From Women's Empowerment to Women-Led Development; and (iv) Transformation in Peoples' Lives through Public Digital Platforms. These sessions will bring together the Speakers from G20 members and guest countries to deliberate on how Parliaments might effectively advance the P20's objectives. The Summit will be preceded by a Parliamentary Forum on LiFE (Lifestyle for Environment).

The Summit will culminate with the adoption of a Joint Statement urging the G20 Governments to deliver solutions to major global challenges in ways that seek to ensure equity, inclusiveness, and peace.

B. G20 PARLIAMENTARY FORUM ON 'LiFE: LIFESTYLE FOR ENVIRONMENT'

As the climate crisis worsens, it is becoming increasingly evident that climate action will have to be taken with greater urgency by parliaments, governments, businesses, civil society and by every citizen. It is imperative that individual citizens demonstrate resoluteness in adopting a pro-planet approach in our behaviours and lifestyles to safeguard our collective future.

According to an estimate by the United Nations Environment Programme, if one billion people among the global population of eight billion were to adopt environment-friendly approach in their everyday lives, global carbon emissions could drop by approximately 20 per cent. To put this principle into practice, India launched the 'LiFE' (Lifestyle for Environment) initiative to encourage citizens to take simple steps that could contribute directly towards more sustainable lifestyles.

LiFE was unveiled on 20 October 2022 by Prime Minister Narendra Modi and the UN Secretary General António Guterres in Kevadia, Gujarat. The initiative recognizes communities which practice environmentally conscious lifestyles as 'Pro-Planet People' (P-3), and seeks to leverage these practices to build a sustainable ecosystem based on the principle of 'Reduce, Reuse and Recycle'. The 'Mission Life' document can be accessed as attachment no. 1

A G20 Outcome Document on "Lifestyle for Sustainable Development" was also adopted at the G20 Development Ministers' Meeting in Varanasi, Uttar Pradesh on 12 June 2023. It can be accessed as attachment no. 2.

Parliamentarians could help mobilize and engage with the public for the LiFE campaign. As such, a special G20 Parliamentary Forum will be organized on the sidelines of the P20 Summit for parliamentarians to discuss their possible role in advocating, catalyzing, and building mass support for the programme. The forum will also allow participants to share knowledge about individual and community-level actions and best practices from across the globe, which could help combat climate change.

Launching the 'LiFE is Beautiful' Campaign

The Summit will see the launch of a global online campaign titled '**LiFE is Beautiful**' that will draw on social media platforms and other channels to promote the LiFe movement. Parliamentarians, delegates and other influencers will be encouraged to contribute images for the online campaign, including selfies to be taken at a live booth at the venue which will include a backdrop with a promotional tagline related to LiFE.

C. HIGH-LEVEL SESSIONS ON PRIORITY ISSUES

C.i. Agenda 2030 for SDGs: Showcasing Achievements, Accelerating Progress

The 'One Earth, One Family, One Future' principle that underpins India's G20 Presidency is closely aligned with the spirit and approach of the Agenda 2030. As the period of the mid-term review of the SDGs nears, the world community needs to put herculean efforts to meet its stipulated Goals and Targets by 2030. The Covid-19 pandemic has rendered a serious setback to the progress made since 2016, and adversely impacted capacities of developing countries to finance the action plan for SDGs. The UN Sustainable Development Goal Report 2022 notes that COVID-19 pandemic has wiped out more than four years of achievements on poverty eradication and pushed 93 million more people into extreme poverty. More than 24 million learners from pre-primary to university level are at risk of never returning to schools. Developing countries are battling record inflation, rising interest costs, and looming debt burdens as many struggle with their post-pandemic recovery.

In this context, the Indian P20 Presidency will help take stock of the steps being taken to re-energize concerted global actions to accelerate SDG-related recovery. While it is governments that are primarily responsible for implementing the Agenda 2030, Parliaments too have an important role in the monitoring and evaluation of government policies, programmes and budgetary allocation for SDGs – a role that is acknowledged by the Agenda 2030 Declaration (Para 45). The session may like to explore relevant issues on the subject.

Guiding Questions for consideration

- How might parliamentary engagements with the Agenda 2030 be strengthened? What measures can be taken to share and adopt good parliamentary practices related to monitoring SDG implementation?
- How can Parliaments accelerate the progress towards the achievement of the SDGs, particularly in the context of challenges posed by the pandemic?
- How can multilateral parliamentary diplomacy be leveraged for enhancing and diversifying the financing of SDGs for developing and least developing countries?
- How can Parliaments effectively monitor allocation of the budgetary provisions related to achievement of SDGs?

C.ii. Sustainable Energy Transition: Gateways to a Green Future

The energy transition from fossil fuels to sources of renewable energy is a key potential driver of a green and sustainable future. The Bali Energy Transition Roadmap, adopted during Indonesia's G20 Presidency in 2022, offers an inclusive framework Action Plan for G20 members and others to secure energy accessibility, scale up clean technologies, and advance clean energy financing. Building on these ideas, the Indian Presidency is focusing on 'inclusive energy transitions' as a core priority. In order to ensure a just and fair energy transition, it is vital to ensure continued support to developing countries in terms of providing access to adequate, affordable finance, knowledge and technology transfers.

Parliaments, with the authority vested in them by their Constitutions with respect to legislation and allocation of financial resources, are key stakeholders for facilitating inclusive energy transition. This session will allow participants to share insights on possible parliamentary action in this regard, and on initiatives being taken to make Parliaments green institutions.

Guiding Questions for consideration

- How can Parliaments help scale up global actions to ensure access to affordable and clean energy for all?
- Can Parliaments use their authority to accelerate the energy transition through innovation?
- How can adequate, time-bound and affordable finance and transfers of knowledge and technology be ensured to incentivize energy transitions in developing countries?
- Can Parliaments, as an institution, lead by example and transform themselves into model green institutions by harnessing digital technologies and adopting sustainable green energy use?

C. iii. Mainstreaming Gender Equality: From Women's Empowerment to Women-Led Development

India's P20 presidency recognizes that the impact of a crisis is most often gendered and the Covid-19 pandemic and climate crisis of the last three years have impacted women and girls disproportionately in every part of the world. At the same time, these crises have shown the positive difference women's leadership and decision-making can make in different contexts - in families and communities, public administration and governments. As the world looks to build back better from the crisis, what is needed is a recovery that is gender-responsive and equitable.

Despite improvements in women-related development indicators over the years, much remains to be done to achieve meaningful gender parity in women's participation in the workforce, leadership positions, and economic and political decision-making structures. Increasingly, there is a growing consensus around a gender-transformative approach that emphasises the role of women's leadership in achieving inclusive growth and sustainable development i.e. women led development in place of women's empowerment. Under the Indian Presidency, the G20 Development Working Group has prioritized women-led development having recognized the role of women as key architects of the development processes. This approach needs to be mainstreamed across the spectrum of development interventions if SDG 5 on 'achieving gender equality' is to be met. As leaders of parliamentary constituencies, parliamentarians play an enabling role in effecting the shift towards women-led development. This session could explore the following questions:

Guiding Questions for consideration

- In what ways can political and economic institutions be reformed and redesigned to promote women's leadership at key decision making levels?
- How can Parliaments help make women-led development a priority at the level of legislation, budgeting, programme planning and oversight?
- How can parliamentarians contribute more closely to the monitoring, evaluation and improvement of national schemes that seek to empower women?
- What steps are Parliaments themselves taking to become more inclusive and empowering for women members? Could some of these practices and approaches be shared more widely?

C.iv. Transformation in Peoples' Lives through Public Digital Platforms

As India steps into the era of the fourth industrial revolution, it has the unique advantage of being able to harness its world-class technological capabilities to promote development that is bottom up and inclusive. While assuming the G20 Presidency, Prime Minister Modi observed that India's experience has shown the importance of inclusive digital architecture in bringing about socio-economic transformations and requested G20 leaders to pledge to digitally transform the life of every citizen in the next ten years so that no one is deprived of the benefits of ICTs.

Among numerous technological advancements and innovations, the Indian model of digital public infrastructure (DPI) – both foundational DPIs such as digital identity systems and payment systems, as well as sectoral DPIs in the space of agriculture, health and other sectors – have unlocked value. It has spurred innovation and entrepreneurship, helped create open networks, and enabled inclusive development for entire populations. A comparison of various approaches to DPI across the G20 nations, and the exploration of possible areas of consensus or convergence, may be productive. The advent of 5G promises new technological breakthroughs. There is a wave of interest in the possibilities for development being afforded by emerging disruptive technologies. There are also growing concerns about newer digital divides, insufficient digital literacy and skills, and issues of data protection and privacy. This session will reflect on the role P20 Parliamentarians can be called upon to play in addressing some of these challenges, helping strengthen the digital economy, and supporting digital transformations at national and international levels.

Guiding Questions for consideration

- How can Parliaments work with their respective governments to build and promote affordable and inclusive digital public infrastructure?
- What role can Parliaments play in supporting initiatives to bridge digital divides, and ensure that the impacts of digital transformations can be accessed by all?
- Can Parliaments play an active role in supporting the startup and innovation ecosystems in their respective countries?
- Can any common policy solutions be identified by the Parliaments of G20 members to use technology to address the challenges of financial inclusion and access to healthcare?

D. Expected Outcomes and Deliverables

The Summit is expected to close with a Declaration or Joint Statement. The host Parliament, working in cooperation with the IPU, will table a preliminary draft of the Statement, which will be distributed among members for further inputs. In addition, a study on ancient democratic roots and traditions of India will also be released during the Summit.